
 !תודה רבה לקהילת ידע

 ', סטודנט בשנה גחן שלומי       

 "בתכנית "אקדמיה כיתה      

 

להיות מורה מן המניין מיד לאחר  -אחד החששות של סטודנטים רבים בתחום ההוראה הוא "לקפוץ למים" 

 .סיום הלימודים

בקהילה נוטלים חלק המורים קהילת ידע היא סדנה קבוצתית שמתקיימת בבית הספר בכל יום ראשון בבוקר. 

המסייעים בהכשרה להוראה, הסטודנטים ומנחת ההוראה, ולעיתים רחוקות גם מנהלת בית הספר ובעלי 

 .תפקידים אחרים

מטרתה של קהילת הידע היא לתת מענה, לפתור בעיות, לאפשר לסטודנטים לקבל עצות ממורים בעלי ניסיון, 

יחד בנושאים שקשורים להוראה. זה הזמן של הסטודנטים לדון  ללמוד דברים חדשים, לקבל הכוונה ולדון

 .בדברים שקורים בשטח, כאלה שמציקים לנו, חשובים לנו או אלה שהביאו אותנו להצלחה גדולה

 

מנחת ההוראה עוברת אתנו על דברים חשובים שאנו צריכים ליישם בשטח ונותנת דגשים לעבודה נכונה, מה 

חילים. מנחת ההוראה מלמדת בצורה ברורה איך לעבוד נכון עם החומר שמקל עלינו בתור מורים מת

הכנת תכניות שנתיות, מערכי שיעור, רפלקציות, דפי צפייה ועוד. בשנה הקודמת לקח לי זמן להבין  -התיאורטי 

את הקונספט, ומהשיחות שלי עם סטודנטים נוספים עלה שגם הם התקשו במילוי מערכי שיעור ויחידות הוראה 

 .התיאורטי היבטי הפורמט. באופן אישי אני יכול לומר שתכנית 'אקדמיה כיתה' תרמה לי המון בלפ

 -בתחילת הדרך הוטל על כל אחד מהסטודנטים לעשות עבודה מעמיקה על בית הספר בו אנו הולכים לעבוד 

בה אני הולך  דבר שהוסיף המון ועזר לי באופן אישי להסתגל למערכת ולבית הספר, להכיר את האוכלוסייה

לעבוד בשנה הקרובה, להכיר את המתקנים, לדעת מה אסור ומה מותר, להיות מודע לליקויים בטיחותיים, 

להימצא בקשר ישיר עם צוות בית הספר ואפילו עם גורמים מחוץ לבית הספר )למשל, עירייה( ולהבין בגדול 

 .ם הלאה ולהבין לקראת מה אני הולךתקדאיך הכול עובד. עבודה זו תרמה לי המון ונתנה לי עוד מקפצה לה



במסלול הרגיל שבו רוב הסטודנטים נמצאים, הם עוברים הכשרה של יום אחד בשבוע שבו הם מלמדים שני 

שיעורים בבתי ספר ועוברים סדנה במכללה, שבה כל הסטודנטים צריכים להציג ולדבר על הסיטואציות 

גם לזה בקושי יש זמן. לדעתי, הכשרה זו תורמת במידה  המורכבות שהם חוו ביום ההוראה שלהם, ולעיתים

מסוימת אך על מנת להתחיל וללמד כמורה במשרה מלאה ולהבין את העבודה הן בשטח והן בתיאוריה )הכנת 

תכניות שנתיות ועוד(, תכנית 'אקדמיה כיתה' וקהילת הידע בתוכה, בתוך בית הספר, תורמות לתחילת דרך 

 .סטודנט למערכת החינוךנוחה יותר בכניסתו של ה

לא אמור, לדעתי,  ,בנוסף, סטודנט שאינו חווה יום שלם של הוראה ולא עושה בדיוק מה שמורה צריך לעשות

להיות מוכשר ללמד. לא פעם ולא פעמיים שמענו על מורים מתחילים שנכנסים לעבוד בהוראה ומהר מאד 

 -גרמו להם לעזוב, כי אינם מתאימים למסגרת. הסיבה השנייה  -"נושרים" מהמסגרת. הסיבה הראשונה לכך 

וותר ולעזוב תפקיד עם חשיבות רבה כל אותם מורים מתחילים מבינים שהוראה לא בשבילם ולכן מחליטים ל

כך. הגורם העיקרי לכך הוא שאותם מורים לא עברו הכשרה נכונה. קהילת הידע תתרום רבות בנושא "נשירת 

במתרחש בשטח. לדוגמה, שיעור היה צריך להתקיים במתקן  דנים גםמורים" ממערכת החינוך. הסטודנטים 

שינוי מקום השיעור שלו. בעקבות כך נאלץ הסטודנט ללמד במתקן וברגע האחרון הודיעו לסטודנט על  ,מסוים

קטן יותר ומתאים פחות לשיעור שאותו תכנן, ועליו לאלתר שיעור טוב בתנאים הקיימים. בקהילת ידע זה הזמן 

לדון ולקבל הכוונה ממספר רב של מורים בעלי ניסיון נרחב וממנחת ההוראה, ללא כל לחץ של זמן להגיע 

 .ובים בזמן קצר ותוך גילוי יצירתיות, מה שמאפשר למידה יעילה גם לתלמידים וגם לסטודנטלפתרונות ט

תרומתה של קהילת ידע רבה יותר לעומת זו של הסדנה שהייתה בשנה הקודמת. ההבדל הגדול הוא שלאחר 

גיה ליישם מיד קהילת הידע אנו, הסטודנטים, יוצאים ללמד מיד באותו היום, שעה לאחר מכן, ויש לנו הפריוויל

את מה שלמדנו ולנצל את ההכוונה שקיבלנו בקהילת הידע, לעומת הסדנה, שבה דברנו על יום ההוראה 

והעלינו סיטואציות מורכבות שסטודנטים מתקשים להתמודד איתן, ולא תמיד היה למנחה מספיק זמן להתעסק 

ונות טובים להתמודד עם סיטואציות במקרים שהועלו, וגם אם כיוון אותנו לפעול בצורה מסוימת ונתן פתר

כאלה, היה עובר זמן רב עד ליום ההוראה הבא. לכן מורכב יותר ליישם בשטח את הטיפים, את הדגשים ואת 

 .ההכוונה שקיבלנו בסדנה

ידע שמקדישה מספיק זמן לפיתוח דיונים בנושאים רבים כדי לאפשר הכאן יש מקום להגיד תודה רבה לקהילת 

  .ה, ייעוץ וטיפים שימושיים, ולא רק ממורה אחד אלא ממספר מוריםלנו לקבל הכוונ

מורה לחינוך גופני בישראל הוא דמות חשובה מאד. בבית הספר אנחנו מקנים לתלמידים הרגלים לעתיד בריא 

ושמח יותר. חורה לי שמתייחסים למקצוע החינוך הגופני כמקצוע נחות משאר המקצועות. הגיע הזמן 

ע הזה ברצינות רבה, כי חינוך גופני תורם המון לתלמידים. דווקא בזכות קהילת ידע אני שיתייחסו למקצו

מורה לחינוך גופני הוא לא עוד "מורה שזורק כדור". העבודה  .יש שמשהו השתנה בהתייחסות למקצועמרג

עורי חינוך צריכה להיות מתוכננת, מסודרת ורצינית ורק בדרך זו דברים ישתנו, ותלמידים ילמדו להעריך שי

גופני וליהנות מהם. יכולתי לראות את זה כבר השנה. עצם זה שיש ישיבת צוות בכל יום ראשון בבוקר גורם 

לרצינות ולדריכות. אנחנו, הסטודנטים, נהנים מזה מהסיבה הפשוטה שכך התלמידים מתקדמים ונהנים, וזה 

 .הסיפוק הגדול ביותר



תר מעורב יוו טוב יותר, מנוסה יותר, מבין יותרלהיות מורה  הפכתיאני חושב שבזכות קהילת הידע לסיכום, 

דע נתנה לי את ההזדמנות ללמוד ממורים בעלי ידע רב וניסיון עשיר, להכיר היבמערכת החינוך. בנוסף, קהילת 

את מנחת ההוראה מקרוב ולהרגיש שלכל בעיה יש פתרון. הרגשתי שיש למי לפנות ובמי להיעזר. קהילת 

סדנה לימודית, אך מעבר לכך זה גם מפגש חברתי נעים שבו כיף ללמוד ולהקשיב, זה ישיבת צוות ידע זה ה

ידע אני מורה טוב יותר ממה השבה ניתן לקבל הדרכה ברמה הגבוהה ביותר, ואין שום ספק שבזכות קהילת 

  .שהייתי בתחילת השנה
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